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  اللجنة الاستشارية في دورتها السادسة عشرة اي اتخذتهتال اتالإجراء -أولاا  
  أنشطة الصناديق الانتهازية وتأثيرها على حقوق الإنسان -16/1

 إن اللجنة الاستشارية لمجلس حقوق الإنسان، 
، الذذذي بلذذب فيذذ  المجلذذس إلى اللجنذذة 27/3٠إلى قذذرار مجلذذس حقذذوق الإنسذذان  إذ تشذذر 

علذذا البحذذأ بشذذطن أنشذذطة الصذذناديق الانتهازيذذة وتطثرهذذا علذذا  قائمذذاا  الاستشذذارية أن تعذذد تقريذذراا 
 عن ذلك إلى المجلس في دورت  الحادية والثلاثل، مرحلياا  حقوق الإنسان، وأن تقدم تقريراا 

ا الخامسة عشرة، في إبار إلى أن اللجنة الاستشارية قد أوصت، في دوره شر أيضاا توإذ  
، بذطن دذدد مجلذس حقذوق الإنسذان الجذدول الذزمى المتذوخا كذا يتسذ  إ ذاز عمذل ١5/١ إجرائها

أكثر استنارة، وأن يطلب إلى اللجنة تقديم تقرير مرحلا إلى المجلس في دورت  الثالثة والثلاثذل، في 
 ،(١)2٠١٦ مارس/عن دورت  الحادية والثلاثل، في آذار ، عوضاا 2٠١٦ سبتمبر/أيلول

في دورهذذا الرابعذذة  نشذذطت فريذذق صذذيا ةأإلى أن اللجنذذة الاستشذذارية قذذد  شذذر كذذذلكتوإذ  
من محمد بناني، وماريو لويس كوريولانو، وميخائيل ليبيديف، وأحمر  عشرة، ويتكون الفريق حالياا 

 (،اا زيغلر )مقرر (، وجان بلال صوفي )رئيساا 
بمشذذذذروع التقريذذذذر المرحلذذذذا الذذذذذي قدمذذذذ  فريذذذذق الصذذذذيا ة إلى اللجنذذذذة  تحذذذذيط علمذذذذاا  -١ 

 ؛ (2)الاستشارية في دورها الحالية
إلى فريذذذق الصذذذيا ة أن يعذذذد الصذذذيغة النهائيذذذة لتقريذذذر  إلى مجلذذذس حقذذذوق  تطلذذذب -2 

 الحاليذة، بعذد تعميمذ  إلكيونيذاا  الإنسان في ضوء المناقشة التي أجرها اللجنة الاستشارية في دورهذا
 .علا جميع أعضاء اللجنة للموافقة علي ، وأن يقدم  إلى المجلس في دورت  الثالثة والثلاثل

 الجلسة السابعة
 2٠١٦فبراير /شباط 2٦

 .[اعتمد بدون تصويت]

 الأطفال والمراهقون المهاجرون غير المصحوبين -16/2
 الإنسان،إن اللجنة الاستشارية لمجلس حقوق  
، الذذذي بلذذب فيذذ  المجلذذس إلى اللجنذذة 29/١2 إلى قذذرار مجلذذس حقذذوق الإنسذذان إذ تشذذر 

الاستشارية وضع دراسة قائمة علا البحأ بشطن المشكلة العالميذة المتمثلذة في الأبفذال والمذراهقل 

__________ 

 .A/HRC/31/67انظر الوثيقة  (١)
(2) A/HRC/AC/16/CRP.1. 
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 المجذذالات والأسذذباب والحذذالات الذذتي ادد فيهذذتحذذالمهذذاجرين  ذذر المصذذحوبل وحقذذوق الإنسذذان، وأن 
تثذذار فيهذذا هذذذ  المسذذطلة علذذا صذذعيد العذذاته، دانذذب برائذذق هديذذد حقذذوق الإنسذذان وانتهاكهذذا، وأن 

إلى  اقدمهتقدم توصيات من أجل حماية حقوق الإنسان الخاصة بطفراد هذ  الفئة من السكان و ت
 ،انظر فيهيالمجلس في دورت  الثالثة والثلاثل كا 

 رية أنشذطت فريذق صذيا ة في دورهذا الرابعذة عشذرة،إلى أن اللجنة الاستشا وإذ تشر أيضاا  
دة، صذذذماريذذذا كراسذذذيونيان، وهذذذد  ال - ورامذذذن مذذذاريو لذذويس كوريولانذذذو، ولا ويتكذذون الفريذذذق حاليذذذاا 

وكارلا هانانيا دي فاريلا )مقررة(، وأوبيورا شينيدو أوكافور، وكثارينذا بابيذل، وأنانتونيذا ريذيس بذرادو 
علذذذا إبذذذراهيم عبذذذد العزيذذذز الشذذذدي، الذذذذي انضذذذم إلى فريذذذق  ك سذذذو ، عذذذلاوةو )رئيسذذذة(، وتشذذذانغر 

 الصيا ة في الدورة الحالية،
بالدراسذذة الأوليذذة الذذتي قذذدمها فريذذق الصذذيا ة إلى اللجنذذة الاستشذذارية  تحذذيط علمذذاا  -١ 

 ؛ (3)في دورها الحالية
بطن ددد مجلس حقوق الإنسان الجدول الزمى المتوخا كا يتس  إ از  توصا -2 
كذذل مذذن اللجنذذة   مراعذذاة العمذذل الذذذي تقذذوم بذذ  حاليذذاا  ، بوسذذائل لتلفذذة تشذذملكثذذر اسذذتنارةعمذذل أ

المعنية بالعمال المهاجرين واللجنة المعنية بحقوق الطفل، والذي من المقرر أن يكتمل في نهايذة عذام 
إلى المجلذذس في دورتذذ  الثالثذذة  مرحليذذاا  وبذذطن يطلذذب إلى اللجنذذة الاستشذذارية أن تقذذدم تقريذذراا  ،2٠١٦

 في دورت  السادسة والثلاثل؛ نهائياا  والثلاثل، وتقريراا 
 :بطن ينظر مجلس حقوق الإنسان في اعتماد المقرر التالي توصا -3 
بتوصية اللجنة الاستشارية بشطن تقدم العمل  مجلس حقوق الإنسان أن يحيط علماا  يقرر 

سذذة القائمذذة علذذا البحذذأ عذذن القضذذية العالميذذة ل بفذذال والمذذراهقل إعذذداد التقريذذر المتعلذذق بالدرا في
 المهذذاجرين  ذذر المصذذحوبل وحقذذوق الإنسذذان، وأن يطلذذب إلى اللجنذذة الاستشذذارية أن تقذذدم تقريذذراا 

 .السادسة والثلاثل في دورت  نهائياا  إلى المجلس في دورت  الثالثة والثلاثل، وتقريراا  مرحلياا 
 الجلسة السابعة

 2٠١٦فبراير /شباط 2٦
 .[اعتمد بدون تصويت]

 أسرهم القضاء على التمييز ضد الأشخاص المصابين بالجذام وأفراد -16/3
 ،إن اللجنة الاستشارية لمجلس حقوق الإنسان 
الذذذذي بلذذذب فيذذذ  المجلذذذس إلى اللجنذذذة  29/5 إلى قذذذرار مجلذذذس حقذذذوق الإنسذذذان إذ تشذذذر 

في حذذذدود المذذذوارد المتاحذذذة، دراسذذذة تسذذذتعرض فيهذذذا تنفيذذذذ المبذذذاد  والمبذذذاد   ،الاستشذذذارية أن  ذذذري
__________ 

(3) A/HRC/AC/16/CRP.3. 
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التوجيهيذذذة للقضذذذاء علذذذا التمييذذذز ضذذذد الأشذذذخاف المصذذذابل بالجذذذذام وأفذذذراد أسذذذرهم، إلى جانذذذب 
العوائذق الذتي تحذذول دون ذلذك، وتقذديم تقريذذر يتضذمن اقياحذذات عمليذة مذن أجذذل التوسذع في تنفيذذذ 

جيهيذذة مذذن أجذذل القضذذاء علذذا التمييذذز والوصذذم المذذرتبطل بالجذذذام وتعزيذذز تلذك المبذذاد  والمبذذاد  التو 
حقوق الإنسان ل شذخاف المصذابل بالجذذام وأفذراد أسذرهم وحمايتهذا واحيامهذا، وأن تقذدمها إلى 

 مجلس حقوق الإنسان في دورت  الخامسة والثلاثل،
 دورهذذذا الخامسذذذة إلى أن اللجنذذذة الاستشذذذارية أنشذذذطت فريذذذق صذذذيا ة، في وإذ تشذذذر أيضذذذاا  

 - من لاورانس بواسون دو شازورن، وماريو لويس كوريولانو، ولاورا عشرة، ويتكون الفريق حالياا 
بذذلال صذذوفي، وإمذذرو تذذامرات  روأحمذذ ،ك سذذو و (، وتشذذانغر ماريذذا كراسذذيونيان، وكذذاورو أوباتذذا )رئيسذذاا 

إلى فريذذذق  انضذذذم لاحقذذذاا وكذذذذلك أوبيذذذورا شذذذينيدو أوكذذذافور، الذذذذي ويشذذذان جذذذان ، (،  يذذذزو )مقذذذرراا إ
 الصيا ة،
بذذذذالتقرير الأولي عذذذذن تنفيذذذذذ المبذذذذاد  والمبذذذذاد  التوجيهيذذذذة المتعلقذذذذة  علمذذذذاا  يطتحذذذذ -١ 

بالقضاء علا التمييذز ضذد الأشذخاف المصذابل بالجذذام وأفذراد أسذرهم الذذي قدمذ  فريذق الصذيا ة 
 إلى اللجنة الاستشارية في دورها الحالية؛

إلى فريذذذذذذق الصذذذذذذيا ة أن يعيذذذذذذد تعمذذذذذذيم الاسذذذذذذتبيان بغيذذذذذذة التمذذذذذذاس آراء  طلذذذذذذبت -2 
وإسذذذذهامات الذذذذدول الأعضذذذذاء والمنظمذذذذات الدوليذذذذة والإقليميذذذذة ذات الصذذذذلة، بمذذذذا في ذلذذذذك هيئذذذذات 
المعاهذذدات، ومفوضذذية الأمذذم المتحذذدة السذذامية لحقذذوق الإنسذذان والإجذذراءات الخاصذذة ذات الصذذلة، 

الوبنيذذذذذة المعنيذذذذذة بحقذذذذذوق الإنسذذذذذان، وأن يتحص ذذذذذل علذذذذذا والمنظمذذذذذات  ذذذذذر الحكوميذذذذذة  والمخسسذذذذذات
معلومات عن العمل الذي نفذت  بشذطن هذذ  المسذطلة هيئذات الأمذم المتحذدة ووكالاهذا المتخصصذة 
وصذذناديقها وبرامجهذذا ذات الصذذلة، الذذتي ته تذذرد علذذا الاسذذتبيان، كذذل في إبذذار ولايتذذ ، كذذا يتسذذ  

الذذذذذدول والمخسسذذذذات الوبنيذذذذذة لحقذذذذوق الإنسذذذذذان  إ ذذذذاز عمذذذذذل أكثذذذذر اسذذذذذتنارة، لا سذذذذيما وأن ردود
سذذذتحظا باليحيذذذب بوجذذذذ  خذذذاف في ضذذذوء الطبيعذذذذة الخاصذذذة للولايذذذة المعنيذذذذة، أي تنفيذذذذ المبذذذذاد  
والمبذاد  التوجيهيذة الذتي اعتمذدت بالفعذل للقضذاء علذا التمييذز ضذد الأشذخاف المصذابل بالجذذذام 

 وأفراد أسرهم؛
إلى اللجنة الاستشارية في  مرحلياا  م تقريراا إلى فريق الصيا ة أن يقد طلب أيضاا ت -3 

لتقذذذذديم الدراسذذذذة إلى مجلذذذذس حقذذذذوق الإنسذذذذان في دورتذذذذ  الخامسذذذذة  دورهذذذذا السذذذذابعة عشذذذذرة،  هيذذذذداا 
في اعتبذذذذذار  الذذذذذردود علذذذذذا الاسذذذذذتبيان الذذذذذتي سذذذذذتعم م بعذذذذذد الذذذذذدورة السادسذذذذذة  وأن يطخذذذذذذوالثلاثذذذذذل، 

 .للجنة عشرة
 الجلسة السابعة

 2٠١٦فبراير /شباط 2٦
 .[اعتمد بدون تصويت]
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 أعضاء المكتب وإقرار جدول الأعمال وتنظيم العمل -ثانياا  
 افتتاح الدورة ومدتها -ألف 

 5/١بقذذذرار المجلذذذس  عقذذدت اللجنذذذة الاستشذذارية لمجلذذذس حقذذذوق الإنسذذان، المنشذذذطة عمذذلاا  -١
، دورهذا السادسذة عشذرة في مقذر مكتذب الأمذم المتحذدة دنيذف، 2٠٠7يونيذ  /حزيذران ١8المخر  

وافتتح تلك الدورة رئيس الدورة الخامسة عشرة،  .2٠١٦ فبراير/شباط 2٦إلى  22في الفية من 
 .دو أوكافوريأوبيورا تشين

اللجنة الاستشارية في جلستها  رئيس مجلس حقوق الإنسان، وخابب تشوي كيونغليم، -2
 .2٠١٦ فبراير/شباط 22دت في الأولى، التي عق

وفي الجلسذذذة نفسذذذها، أدلى الموؤذذذف المسذذذخول بالوكالذذذة عذذذن شذذذعبة آليذذذات مجلذذذس حقذذذوق  -3
 .الإنسان، التابعة لمفوضية الأمم المتحدة السامية لحقوق الإنسان، ببيان باسم المفوضة السامية

علذا ضذحايا انتهاكذات  ، التذزم المشذاركون دقيقذة صذمت حذداداا وفي الجلسة نفسها أيضذاا  -٤
 .حقوق الإنسان في جميع أنحاء العاته

 تشكيل اللجنة الاستشارية -باء 
إبذذراهيم عبذذد العزيذذز الشذذدي  :(٤)تتكذذون عضذذوية اللجنذذة الاستشذذارية مذذن امتيذذة أ ذذا هم -5

لاورانذذذس بواسذذذون دي و ؛ (2٠١7 ؛ محمذذذد بنذذذاني )المغذذذرب،(2٠١8)المملكذذذة العربيذذذة السذذذعودية، 
لاورا ماريذذذذذذذا  و  (؛2٠١8مذذذذذذذاريو لذذذذذذذويس كوريولانذذذذذذذو )الأرجنتذذذذذذذل، و ؛ (2٠١7)فرنسذذذذذذذا،  شذذذذذذذازورن

كذذذذارلا هانانيذذذذا دي فذذذذاريلا و ؛ (2٠١٦ هذذذذد  الصذذذذدة )مصذذذذر،و ( 2٠١7، كراتشذذذذيونيان )رومانيذذذذا
ميخائيذذذذل ليبيذذذذديف و ؛ (2٠١٦ ألفريذذذذد نتونذذذذدو ورو كذذذذاروكورا )أو نذذذذدا،و ؛ (2٠١٦ )السذذذذلفادور،

أوبيذذذذذذورا تشذذذذذذينيدو أوكذذذذذذافور و ؛ (2٠١٦ كذذذذذذاورو أوباتذذذذذذا )اليابذذذذذذان،و  (؛2٠١٦)الاتحذذذذذذاد الروسذذذذذذا، 
أنانتونيذذذذذذذذذذذذذذا ريذذذذذذذذذذذذذذيس بذذذذذذذذذذذذذذرادو و  (؛2٠١8 ارينذذذذذذذذذذذذذذا بابيذذذذذذذذذذذذذذل )النمسذذذذذذذذذذذذذا،ثكو  (؛2٠١7 ،)نيجريذذذذذذذذذذذذذا
أحمذذذذذذذذر بذذذذذذذذلال صذذذذذذذذوفي و  (؛2٠١7 ك سذذذذذذذذو  )جمهوريذذذذذذذذة كوريذذذذذذذذاو تشذذذذذذذذانغر (؛ و 2٠١7 ) واتيمذذذذذذذذالا،
؛ (2٠١٦ جان  )الصل، يشانو ؛ (2٠١8 إدرو تامرات إ يزو )إثيوبيا،و ؛ (2٠١7 )باكستان،

 .(2٠١٦جان زيغلر )سويسرا، و 

 الحضور -جيم 
حضذذر الذذدورة أعضذذاء اللجنذذة الاستشذذارية، ومراقبذذون عذذن دول أعضذذاء في الأمذذم المتحذذدة  -٦

وته  .ومنظمذذات دوليذذة ومنظمذذات  ذذر حكوميذذة، عذذلاوة علذذا أكذذاددا صذذديق للجنذذة الاستشذذارية
 .من حضور الدورة تتمكن السيدة الصدة والسيدة بابيل

__________ 

 (.أيلول/سبتمبر من كل عام 3٠تشر السنوات داخل الأقواس إلى انتهاء مدة العضوية )وها تنتها في  (٤)
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 الجلسات والوثائق -دال 
سذذذذبع جلسذذذذات عامذذذذة وسذذذذت  عقذذذذدت اللجنذذذذة الاستشذذذذارية في دورهذذذذا السادسذذذذة عشذذذذرة -7

أفرقذة الصذيا ة المعنيذة بالقضذاء علذا التمييذز ضذد  وعقدت جلسات مغلقذة أيضذاا  .جلسات مغلقة
لمذذراهقل المهذذاجرين  ذذر الأشذذخاف المصذذابل بالجذذذام وأفذذراد أسذذرهم، والقضذذية العالميذذة ل بفذذال وا

 .المصحوبل وحقوق الإنسان، وأنشطة الصناديق الانتهازية وتطثرها علا حقوق الإنسان

 انتخاب أعضاء المكتب -هاء 
مذذذذن النظذذذذام الذذذذذداخلا  ١٠3للمذذذذادة  انتخذذذذب أعضذذذذاء المكتذذذذب التاليذذذذة أ ذذذذذا هم، وفقذذذذاا  -8

شذذذارية، بالتزكيذذذة، في الجلسذذذة الأولى مذذذن النظذذذام الذذذداخلا للجنذذذة الاست 5للجمعيذذذة العامذذذة والمذذذادة 
 :2٠١٦فبراير /شباط 22للدورة السادسة عشرة، التي عقدت في 

 أحمر بلال صوفي  :الرئيس
إدذذرو تذذامرات و  ،كذذارلا هانانيذذا دي فذذاريلاو  ،ماريذذا كراسذذيونيان - لاورا :نواب الرئيس

 جان زيغلرو  ،إ يزو
 كارلا هانانيا دي فاريلا  :المقررة

 جدول الأعمال إقرار -واو 
، في جلسذذتها الأولى، (A/HRC/AC/16/1)اعتمذذدت اللجنذذة الاستشذذارية جذذدول أعما ذذا  -9

 .2٠١٦ فبراير/شباط 22التي عقدت في 

 لعملتنظيم ا -زاي 
مشذذروع برنذذامج العمذذل الذذذي أعدتذذ   ،في الجلسذذة نفسذذها ،اعتمذذدت اللجنذذة الاستشذذارية -١٠

 .الأمانة

اللجنةة الاستشةارية والناشةعة عةن قةرارات مجلةس  الطلبات الموجهةة إلةى -ثالثاا  
 حقوق الإنسان

 الطلبات التي تنظر فيها اللجنة حالياا  -ألف 
 أنشطة الصناديق الانتهازية وتأثيرها على حقوق الإنسان -1 

، في جلسذذتها 27/3٠بقذذرار مجلذذس حقذذوق الإنسذذان  عقذذدت اللجنذذة الاستشذذارية، عمذذلاا  -١١
حلقذذة نقذذاأ بشذذذطن أنشذذطة الصذذناديق الانتهازيذذذة  ،2٠١٦فبرايذذذر /شذذباط 22الأولى، المعقذذودة في 
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وعذذرض السذذيد جذذان زيغلذذر، مقذذرر فريذذق الصذذيا ة، مشذذروع تقريذذر  .وتطثرهذذا علذذا حقذذوق الإنسذذان
وأدلى ببيانات خلال المناقشة التي تلذت ذلذك، بعذع أعضذاء  (.A/HRC/AC/16/CRP.1)مرحلا 

وبعذذد ذلذذك، أدلى المقذذرر  .(عذذن الذذدول )انظذذر المرفذذق الأول اللجنذذة الاستشذذارية واثنذذان مذذن المذذراقبل
 .بملاحظات ختامية

، عذذرض السذذيد صذذوفي، 2٠١٦فبرايذذر /شذذباط 2٦وفي الجلسذذة السذذابعة، الذذتي عقذذدت في  -١2
رئذذيس فريذذق الصذذيا ة المعذذى بطنشذذطة الصذذناديق الانتهازيذذة وتطثرهذذا علذذا حقذذوق الإنسذذان، مشذذروع 

واعتمذذد مشذذروع  . رعايتذذ  جميذذع أعضذذاء اللجنذذة الاستشذذاريةشذذارك في (A/HRC/AC/16/L.1)نذذ  
 .أعلا ( ١٦/١، في الإجراء ، بدون تصويت )انظر الفرع أولاا الن ، في صيغت  المنقحة شفوياا 

 .وحقوق الإنسان ن غير المصحوبينين المهاجر يلأطفال والمراهقالقصة العالمية ل -2 
، في جلسذتيها 29/١2بقذرار مجلذس حقذوق الإنسذان  عقدت اللجنة الاستشذارية، عمذلاا  -١3

القصذذذة العالميذذذة حلقذذذة نقذذذاأ بشذذذطن  ،2٠١٦فبرايذذذر /شذذذباط 23الثانيذذذة والثالثذذذة، اللتذذذل عقذذذدتا في 
هانانيذذذذادي  ةالسذذذذيد ةوعرضذذذ . بفذذذال والمذذذذراهقل المهذذذاجرين  ذذذذر المصذذذذحوبل وحقذذذوق الإنسذذذذانل

وأدلى ببيانذات . (A/HRC/AC/16/CRP.2) حلذامشذروع التقريذر المر   فريذق الصذيا ة، ة، مقرر فاريلا
خلال المناقشة الذتي تلذت ذلذك، بعذع أعضذاء اللجنذة الاستشذارية واثنذان مذن المذراقبل عذن الذدول 

  .وبعد ذلك، أدلى المقرر بملاحظات ختامية .()انظر المرفق الأول
ريذيس ، عرضذت السذيدة 2٠١٦فبرايذر /شذباط 2٦وفي الجلسة السابعة، التي عقذدت في  -١٤

برادو، رئيسة فريق الصذيا ة المعذى بالقضذية العالميذة ل بفذال والمذراهقل المهذاجرين  ذر المصذحوبل 
شذذذارك في رعايتذذذ  جميذذذع أعضذذذاء اللجنذذذة  (A/HRC/AC/16/L.2)وحقذذذوق الإنسذذذان، مشذذذروع نذذذ  

، ، بذدون تصذويت )انظذر الفذرع أولاا واعتمد مشروع الن ، في صذيغت  المنقحذة شذفوياا  .الاستشارية
 .أعلا ( ١٦/2في الإجراء 

 الأشخاص المصابين بالجذامضد التمييز القضاء على  -3 
، عقذذذذذذدت اللجنذذذذذذة 2٠١٦فبرايذذذذذذر /شذذذذذذباط 2٤في  الذذذذذذتي عقذذذذذذدتفي جلسذذذذذذتها الرابعذذذذذذة،  -١5

حلقة نقذاأ بشذطن القضذاء علذا التمييذز  ،29/5بقرار مجلس حقوق الإنسان  الاستشارية، عملاا 
السذذذيد يغيذذذزو، مقذذذرر فريذذذق الصذذذيا ة،  وعذذذرض .وأفذذذراد أسذذذرهم ضذذذد الأشذذذخاف المصذذذابل بالجذذذذام

وأدلى ببيانذذذذات خذذذذلال المناقشذذذذة الذذذذتي تلذذذذت . (A/HRC/AC/16/CRP.3)مشذذذذروع التقريذذذذر المرحلذذذذا 
وبعذذد  .(ذلذذك، بعذذع أعضذذاء اللجنذذة الاستشذذارية ومراقذذب عذذن إحذذد  الذذدول )انظذذر المرفذذق الأول

  .ذلك، أدلى المقرر بملاحظات ختامية
، عرض السيد أوباتا، رئيس 2٠١٦فبراير /شباط 2٦وفي الجلسة السابعة، التي عقدت في  -١٦

فريق الصيا ة المعى بالقضاء علذا التمييذز ضذد الأشذخاف المصذابل بالجذذام وأفذراد أسذرهم، مشذروع 
واعتمذذد مشذذروع  .، شذذارك في رعايتذذ  جميذذع أعضذذاء اللجنذذة الاستشذذارية(A/HRC/AC/16/L.3)نذذ  

 .أعلا ( ١٦/3، في الإجراء ، بدون تصويت )انظر الفرع أولاا غت  المنقحة شفوياا الن ، في صي
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 5/1 قةةرار مجلةس حقةةوق الإنسةةان مةةن مرفةق ورابعةةاا  تنفيةذ الفةةرعين ثالثةاا  -رابعاا  
قةةةةةةرار  مةةةةةةن مرفةةةةةةق والفةةةةةةرا ثالثةةةةةةاا  2007يونيةةةةةة  /حزيةةةةةةران 18المةةةةةة ر  
 2011مارس /آذار 25  الم ر  16/21 المجلس

 أساليب العملاستعراض  -ألف 
لمناقشذذذذة  مغلقذذذذاا  ، اجتماعذذذذاا 2٠١٦فبرايذذذذر /شذذذذباط 2٤عقذذذذدت اللجنذذذذة الاستشذذذذارية، في  -١7

  .أساليب عملها والسبل والوسائل الكفيلة بتحسل الكفاءة الإجرائية
وفي الجلسذة نفسذذها، تفاعلذت اللجنذذة الاستشذارية مذذع أحذد أصذذدقائها الأكذادديل الذذذين  -١8

 .عشرةحضروا الدورة السادسة 

 جدول الأعمال وبرنامج العمل السنوي، بما في ذلك الأولويات الجديدة -باء 
، نظذذرت 2٠١٦فبرايذذر /شذذباط 25وفي جلسذذتيها الخامسذذة والسادسذذة، اللتذذل عقذذدتا في  -١9

وأدلى ببيانذذات  .ديذذدةا الجاللجنذذة الاستشذذارية في ورقذذات للتفكذذر بشذذطن جذذدول أعما ذذا وأولوياهذذ
 تلذذت ذلذذك، بعذذع أعضذذاء اللجنذذة الاستشذذارية ومراقذذب عذذن إحذذد  الذذدول خذذلال المناقشذذة الذذتي
 .)انظر المرفق الأول(

وعقذذب المناقشذذات، وجذذ  رئذذيس اللجنذذة رسذذالة إلى رئذذيس مجلذذس حقذذوق الإنسذذان )انظذذر  -2٠
)أ( نظذم إقليميذة  :المرفق الثالذأ(، وأحذال مذن خلا ذا إلى المجلذس مقيحذات بحذوم بشذطن مذا يلذا

 .)ب( الشباب وحقوق الإنسان والتماسك الاجتماعالحقوق الإنسان؛ 

 تقرير اللجنة الاستشارية عن دورتها السادسة عشرة -خامساا  
 /شذذذذباط 2٦عذذذذرض مقذذذذرر اللجنذذذذة الاستشذذذذارية، في الجلسذذذذة السذذذذابعة، الذذذذتي عقذذذذدت في  -2١
واعتمذذدت اللجنذذة  .، مشذذروع تقريذذر اللجنذذة الاستشذذارية عذذن دورهذذا السادسذذة عشذذرة2٠١٦ فبرايذذر

 .مشروع التقرير وأوكلت للمقرر مهمة إعداد  في صيغت  النهائية
شذذازورن، والسذذذيدة كراسذذذيونيان،  ووفي الجلسذذة نفسذذذها، أدلى كذذذل مذذن السذذذيدة بواسذذذون د -22

وعقب تبادل عبذارات المجاملذة  .والسيدة رييس برادو، والسيد سو ، والسيد إ يزو ببيانات ختامية
 .ختامية وأعلن اختتام الدورة السادسة عشرة للجنة الاستشاريةالمعتادة، أدلى الرئيس بملاحظات 
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Annex I 

  List of speakers 

Agenda item Meeting and date Speakers 

3. Requests addressed to the 

Advisory Committee stemming from 

Human Rights Council resolutions 

   

(a) Requests currently under 

consideration by the Committee 

(iv) Activities of vulture funds 

and the impact on human rights 

1st meeting 

22 February 2016 

Members: Mohamed Bennani, Mario Luis Coriolano, 

Laura-Maria Crăciunean, Obiora Chinedu Okafor, Imeru 

Tamrat Yigezu 

State observers: Argentina, Venezuela (Bolivarian 

Republic of) 

 (vi) Unaccompanied migrant 

children and adolescents and 

human rights 

2nd and 3rd 

meetings 

23 February 2016 

Members: Ibrahim Abdul Aziz Alsheddi, Laurence Boisson 

de Chazournes, Kaoru Obata, Jean Ziegler 

State observers: China, Russian Federation 

 (v) Elimination of 

discrimination against persons 

affected by leprosy and their family 

members 

4th meeting 

24 February 2016 

Members: Mohamed Bennani, Laura-Maria Crăciunean, 

Obiora Chinedu Okafor, Karla Hananía de Varela, Yishan 

Zhang 

State observer: Ethiopia 

4. Implementation of sections III 

and IV of the annex to Human Rights 

Council resolution 5/1 of 18 June 

2007 and of section III of the annex 

to Council resolution 16/21 of 

25 March 2011 

   

(b) Agenda and annual 

programme of work, including new 

priorities 

 5th and 6th 

meetings 

25 February 2016 

Members: Ibrahim Abdul Aziz Alsheddi, Mohamed 

Bennani, Mario Luis Coriolano, Laura-Maria Crăciunean, 

Karla Hananía de Varela, Mikhail Lebedev, Obiora 

Chinedu Okafor, Anantonia Reyes Prado, Changrok Soh, 

Ahmer Bilal Soofi (Chair), Imeru Tamrat Yigezu, Jean 

Ziegler 

State observers: El Salvador, Republic of Korea 

Non-governmental organization: International 

Volunteerism Organization for Women, Education and 

Development 
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Annex II 

  List of documents issued for the sixteenth session 
of the Advisory Committee 

  Documents for general distribution 

Symbol Agenda item  

A/HRC/AC/16/1 2 Provisional agenda 

A/HRC/AC/16/1/Add.1 2 Annotations to the provisional agenda 

A/HRC/AC/16/2 5 Report of the Advisory Committee 
on its sixteenth session 

  Documents for limited distribution 

Symbol Agenda item  

A/HRC/AC/16/L.1 3 (a) (iv) Activities of vulture funds  
and the impact on human rights 

A/HRC/AC/16/L.2 3 (a) (vi) Unaccompanied migrant children and 
adolescents and human rights 

A/HRC/AC/16/L.3 3 (a) (v) Elimination of discrimination against persons 
affected by leprosy and their family members 
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Annex III 

  Letter dated 26 February 2016 from the Chair of the 
Advisory Committee to the President of the Human Rights 
Council  

As Chair of the Advisory Committee, and on behalf of all the Members of the 

Committee, I would like to express our gratitude to you and to the members of the bureau 

for our informal meeting held on 25 February on the margins of the sixteenth session of the 

Committee. 

The Advisory Committee is extremely appreciative of the substantive discussion 

held during the meeting, which was an opportunity to have a frank and fruitful dialogue 

with you, the Council’s bureau and the coordinators of the regional and political groups, in 

view, particularly, of the recurrent issue of lack of mandates that the Committee faces. We 

therefore support any step which would strengthen the interaction in this regard between the 

Human Rights Council and the Committee, and especially your suggestion to have formal 

and informal meetings with Member States, which was very well received by the 

Committee. Such meetings organized on a regular basis will indeed provide a more 

effective channel of communication with States, particularly the sponsors of resolutions, 

and help in fostering an informal dialogue on the mandates with which the Committee may 

be entrusted in the future. 

Furthermore, on behalf of the Committee, I would also like to follow up on the 

suggestion you made during the meeting, notably the possibility for the Committee to 

identify in a memorandum addressed to the President and Bureau of the Council a list of 

specific research proposals for the consideration of the Council. 

In responding to this proposal, and in line with paragraph 77 of the annex to Council 

resolution 5/1, the Committee discussed the issue of research proposals and new priorities, 

in both its private and public meetings, and I have the pleasure to transmit to you the 

following two priority research proposals for the consideration of the Council:  

• Regional human rights regimes 

• Youth, social cohesion and human rights  

 I would also like to inform you that, in addition to these two research proposals, the 

Committee also brainstormed on the following topics, which it intends to discuss further at 

its next session, in August, with a view to possibly submitting them as research proposals 

for the consideration of the Council:  

• Destruction of cultural heritage and its effects on the enjoyment of economic, social 

and cultural rights 

• Climate-induced displacement and human rights 

• Promotion of the rights to culture and social common heritage  

• Assessment of the impact of the work of the Advisory Committee and its 

implementation 

We look forward to your consideration of the above-mentioned two research proposals 

and to receiving feedback from the Human Rights Council. 

(Signed) Ahmer Bilal Soofi  

Chair  

Human Rights Council Advisory Committee 
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Annex IV 

  Research proposals 

 A. Regional human rights regimes  

1. It took many years since the adoption of the Universal Declaration of Human Rights 

for the international community to identify the need for regional human rights regimes. In 

fact, the United Nations was initially not supportive of the idea of such regimes, as it 

believed that regional approaches to human rights may undermine internationally 

recognized human rights standards. Now, however, this position has largely given way to a 

more positive appreciation of the beneficial role of regional human rights regimes. Not only 

did the General Assembly, in its resolution 32/127 of 16 December 1977, appeal to 

Member States to consider agreements with a view to the establishment of suitable regional 

machinery for the promotion and protection of human rights, but, in the 1993 Vienna 

Declaration and Programme of Action, the World Conference on Human Rights reiterated 

the need to consider the possibility of  establishing regional and subregional arrangements 

for the promotion and protection of human rights.  

2. To clarify, regional human rights regimes consist of regional instruments in the form 

of treaties and conventions and of regional mechanisms such as regional human rights 

commissions and courts. The Office of the United Nations High Commissioner for Human 

Rights (OHCHR) attributes the present positive appreciation for regional human rights 

regimes to the fact that they are in an ideal position to help tailor internationally agreed 

human rights standards to reflect regional needs and particularities, not to mention securing 

State compliance with these standards through regional coercion and pressure. Effective 

regional human rights regimes have also been found to make tools for the protection of 

rights more accessible to the people, help raise public awareness of regional human rights 

concerns and assist Governments in implementing their international human rights 

obligations. In other words, strong cooperation between regional human rights regimes 

greatly contributes to the consolidation of universal human rights.  

3. At present, it is possible to identify five regional human rights mechanisms, which 

vary greatly. In Europe, the Americas and Africa, regional human rights regimes with 

commissions and/or courts have been established, while the Middle East and South-East 

Asia have more fledgling systems. Assessments of the results achieved by these regional 

human rights systems also differ significantly: while some have been commended as crucial 

actors for the promotion and protection of human rights in their region, others have been 

criticized for their inability to respond to flagrant violations, the lack of enforcement 

powers in the face of high State non-compliance and the want of independence and 

transparency.  

4. Recognizing that such weaknesses must be overcome in order to foster human rights 

promotion and implementation in respective regions, United Nations agencies have adopted 

many resolutions calling upon OHCHR to take a larger role in the promotion and protection 

of human rights by bolstering regional human rights arrangements. Thus, since 2002, 

OHCHR has contributed to strengthening the existing regional human rights regimes by 

training staff of these regimes, assisting in the development of documentation systems and 

providing advisory services. It has also made efforts to promote the creation of regional 

regimes in areas where they have yet to be established by organizing numerous workshops. 

The United Nations has also encouraged all regions to further establish regional human 

rights centres and offices and to enhance the promotion and protection of human rights at 

the local level.  
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5. Despite those efforts, however, there is still much room for improvement. When the 

United Nations started to develop and improve regional systems, the existent regional 

human rights regimes in Europe, the Americas and Africa faced common challenges such 

as establishing adequate legal frameworks, ensuring that regime bodies were equipped with 

appropriate tools to implement their mandates and dealing with non-compliance. Asia and 

the Pacific and Arab regions were only just beginning to move towards fully functional 

regional human rights regimes: after more than a decade of dedicated United Nations 

support, the situation remains more or less the same.  

6. There is thus a pressing need to sum up the current obstacles preventing regional 

mechanisms from achieving their full potential and to clearly identify why the efforts made 

so far have failed to address them. On the basis of this analysis, the Human Rights Council 

Advisory Committee can define ways to overcome those problems so as to better promote 

and protect universal human rights values through consolidated regional human rights 

regimes. The study should look into the roles of a comprehensive set of actors; it should 

cover not only the United Nations and its Member States but also various non-State actors. 

This is because a multi-track approach that involves actors from all levels is crucial in 

consolidating regional human rights regimes and in understanding the current contributions 

of and the interactions among those actors. Moreover, such an approach is useful in terms 

of suggesting ways in which regional regimes can be improved. Such a study will 

contribute to strengthening human rights at the regional level, thereby empowering 

universal human rights protection and enforcement around the world.  

7. The draft timetable for the project is as follows: at its seventeenth session, in August 

2016, the Advisory Committee would form the drafting group; at its eighteenth session, in 

February 2017, it would submit the preliminary report; at its nineteenth session, in August 

2017, it would submit the progress report; and at its twentieth session, in February 2018, it 

would adopt the draft final report. 

 B. Youth, human rights and social cohesion 

8. In 2015, at the commemoration of the twentieth anniversary of the World 

Programme of Action for Youth, it was indicated that young people between the ages of 15 

and 24 represent 18 per cent of the whole population. It is therefore important to multiply 

efforts to create development policies and programmes that are specifically aimed at young 

people in order to guarantee their protection (as they are exposed to situations that slow 

their development and hamper their schooling) and to promote their right to education. 

Such policies and programmes should also aim to guarantee to young people access to 

decent work, thereby lifting them out of poverty and enabling them to have an adequate 

standard of living, professional integration into the labour market, the right to health (by 

ensuring access to health services and to information, including on sexual education, AIDS 

prevention and sexual and reproductive health). 

9. In several regions, the policies and programmes mentioned above refer to problems 

deeply rooted in human rights, especially the rights to education, employment and health. 

10. Various international youth meetings have also highlighted situations that deserve 

special attention, for instance the fact that precarious living conditions and the lack of 

opportunities generate multiple risks for young people, especially young women, such as 

those linked with social and institutional violence, with young people in Latin America, 

Africa and Asia being particularly affected. 

11. Young women are especially vulnerable because they are victims of sexual 

exploitation, trafficking and labour migration. In addition, even though homicide rates are 

higher among young males, the murders of young women have certain egregious features 
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that do not appear in the statistics, such as sexual violence, physical violence and 

maltreatment before death. 

12. The International Youth Parliament highlighted, as issues of concern, violence and 

insecurity. According to that organization, the situation of violence in the world prevents 

young people from developing their skills in a safe environment, which limits their access 

to education, their ability to complete their studies and their enjoyment of other rights, such 

as health and recreation. More than 130,000 minors worldwide are affected by armed 

conflict and other types of violence, for example that emanating from drug trafficking and 

organized crime. This indicates that young people are constantly exposed to the risk of 

becoming involved in gangs, which are often linked to criminal networks. 

13. Given how widespread violence is, it is crucial that States strengthen the human 

rights-based approach in their policies, plans and security programmes in order to have a 

process that is in line with the definition provided by the United Nations Development 

Porgramme and that establishes, strengthens and protects democratic civil order. This will 

eliminate threats of violence among the population and make it possible to safeguard the 

human rights inherent to the person, especially the rights to life, personal integrity, 

inviolability of the home and freedom of movement, and in turn prevent crime, ensure 

access to an effective justice system and to and education system that is based on values, 

respect for the law and tolerance. 

14. In addition, the right of youth to participate, not only in decisions that affect them 

directly but also in social, political, economic and cultural life, is a right that is increasingly 

being exercised and claimed in various national and international forums. 

15. There are international and regional standards and repeated recommendations of 

treaty bodies and special procedure mandate holders that remain unimplemented because 

public policies and the institutions involved (the police, the judiciary and the penitentiary 

system) have neglected or despised human rights. 

16. Ensuring respect, protection and fulfilment of the human rights of youth, defined by 

the Security Council in its recently adopted resolution 2250 (2015) as people whose age is 

between 18 and 29 years, and of children, defined in other treaties, such as the Convention 

on the Rights of the Child, as persons under the age of 18 years, is essential for the 

development not only of children and youth as human beings but also of humankind. Doing 

so will also contribute to the achievement of the Sustainable Development Goals. 

17. Similarly, ensuring the rights of young men and women will contribute to building 

the social cohesion that is so desperately needed in order to deal constructively with the 

lack of opportunities that underlies the social and institutional violence, which, in some 

regions, claims the precious lives of young people. 

18. The proposed study will therefore examine this issue in its multiple aspects but, 

above all, in consultation and coordination with other agencies and departments of the 

United Nations system, seeking complementarity with regional human rights mechanisms 

such as the inter-American system of human rights. The study will thus aim to contribute to 

the search for concrete actions to promote the human rights of youth, while also ensuring 

the contribution of youth to human development. 

19. The draft timetable for the project is as follows: At its seventeenth session, in 

August 2016, the Advisory Committee would form the drafting group; at its eighteenth 

session, in February 2017, it would submit the preliminary report; at its nineteenth session, 

in August 2017, it would submit the progress report; and at its twentieth session, in 

February 2018, it would adopt the final report. 

    


